
FOTOS: STIG STASIG

Interview med departementschef  
i Finansministeriet David Hellemann: 

Budgetloven er et  
paradigmeskifte! 

AF JØRGEN GRØNNEGÅRD CHRISTENSEN OG 

MADS LYNDRUP, ADMINISTRATIV DEBAT

Administrativ Debat: Hvorfor har I besluttet 
jer for at opprioritere forvaltningspolitikken ?

Skal kontoret blot tænke i historiefortællin-
ger?
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 Vi har været 

for dårlige til at 

fortælle, at for-

valtningspolitik 

er de helt kon-

krete ting, altså 

fx digitalisering, 

økonomistyring, 

arbejdstidsregler 

og resultatkon-

trakter.

Men kontoret har samtidig paragrafansvar?

I vil altså gennemføre budgetanalyser med 
fokus både på omkostninger og styringssy-
stemer. Vil I også koble det sammen i konto-
ret på den måde?

Vil I sætte ressourcer af til større mere sy-
stematiske analyser af fx udbredelsen af 
selveje-organisationsformen, frit valgs-
ordninger og organisering af centraladmi-
nistrationen?

Er det ikke erfaringen, at forvaltningspoli-
tikken hurtigt løber ind i modstand. De en-
kelte institutioner vil jo helst selv bestem-
me? 

 Forvaltnings- 

politikken flytter sig meget 

i hurtigt i øjeblikket.
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 (…) admini-

strationscheferne 

på tværs af mini-

sterierne er over-

ordnet set glade 

for den professio-

nalisering af øko-

nomistyringen, 

som budgetloven 

bidrager til (…).

Men selv fra de statslige institutioner er der 
vel kritik, som går på, at Finansministeriet 
ikke i tilstrækkelig grad har forståelse for 
den administrative virkelighed?

Og budgetloven?

Hvad var baggrunden for at indføre budgetloven?

Det kan godt være, at kommunerne i perio-
der har haft en svag udgiftsstyring, men bil-
ledet er vel noget anderledes i staten. Er det 
ikke korrekt? 

ADMINISTRATIV DEBAT | JUNI 2013 5



 (…) Finansministeriet 

skal ikke forhandle med 

den enkelte kommune.Hvorfor skal vi have større tillid til, at ud-
giftslofterne holdes, end tidligere? Der har 
før været politiske målsætninger for ud-
giftsudviklingen i det offentlige

Men de historiske erfaringer viser jo, at det 
er meget vanskeligt at styre udgifterne. Vil 
politikerne ikke bare begynde at bruge pen-
ge igen, når økonomien bedres?

KOMMUNEAFTALERNE
Der er siden 2008 praktiseret en meget 
strammere styring af kommunernes økono-
mi. Hvorfor det? 

Alligevel er det et faktum, at I er væsentlig 
tættere på den enkelte kommunes økonomi 
end før 2008? 

Er der ikke risiko for, at sanktionssystemet 
låser skatteniveau og udgifter i kommuner-
ne, så nogle kommuner kører videre med 
alt for høje skatter og omkostninger?
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De nye systemer rokker ved en hjørnesten i det 
kommunale selvstyre - skattefastsættelse og 
muligheden for at bestemme serviceniveau?

Hvordan kommer fremtidens aftalesystem 
til at se ud?
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 (…) Finansministeriet har (red.) bl.a. 

sammen med KL løbende søgt at begrænse 

og afskaffe unødig og ofte procesrettet  

regulering. 

Hvilken regulering kunne det være? 

Reguleringen på ressortområderne er ste-
get rigtigt meget.

Tilsiger de negative erfaringer ikke, at de-
regulering og forenkling tænkes på en ny 
måde?
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STYRINGEN I STATEN
I den statslige sektor oplever mange bud-
getloven som et tilbageskridt 

Inviterer systemet ikke til, at de enkelte en-
heder spekulerer i for enhver pris at bruge 
det fulde budget?

Er det ikke en meget idealistisk tilgang? 

Kan de nuværende organisationsformer i 
centraladministration levere på den nye 
økonomistyringsdagsorden? 

Så alt går godt?

 (…) det er departementets ansvar at 

have et overblik over ministeriets budgetter 

og udgifter – og se på tværs. 
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